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Substantiva 3. Skloňování 

 

K substantivům 3. skloňování patří: 

 

 substantiva ženského rodu s nulovou koncovkou a grafickým zakončením -ь (vč. -жь, -

шь, -чь, -щь), např. кость, карамель, площадь, церковь, рожь, мышь, ночь, мощь; 

 dvě substantiva ženského rodu дочь, мать, která během skloňování mají vsuvnou slabiku -

ер- (viz tabulku se vzory skloňování); 

 substantivum mužského rodu путь; 

 deset substantiv středního rodu na -мя (имя, время, семя, темя, бремя, вымя, пламя, 

знамя, племя, стремя); 

 substantivum středního rodu дитя, které v současné ruštině patří periferii jazykového 

systému a je považováno za archaismus (zastaralé slovo). 

  
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Мужской род 

Единственное число 

путь 
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Средний род 

Единственное число 

       

       и 

       и 

       

          

       и 

Множественное число 

         

    ё  

          

         

         и 

          

  

  

Komentáře k 3. skloňování substantiv 
1. Vzor кость platí pro všechna substantiva ženského rodu s nulovou koncovkou a 

grafickým zakončením -ь vč. -жь, -шь, -чь, -щь, např. кость, карамель, площадь, 

церковь, рожь, мышь, ночь, мощь, тишь, тушь, молодёжь, Любовь, свекровь, Гузель. 

Podstatná jména s nulovou koncovkou a grafickým zakončením -ж, -ш, -щ, -ч patří 

mužskému rodu a řadí se do 1. skloňování, srov. туш – тушь, плащ – помощь, мяч – 

ночь. 

2. Všechna substantiva ženského rodu mají v genitivu, dativu a lokálu jednotného čísla 

koncovku -и (srov. v češtině: kost, bez kosti, ke kosti, o kosti), pouze v instrumentálu mají 

ruská tato substantiva zakončení -ью, např. кость – костью, ночь – ночью, карамель – 

карамелью, площадь – площадью, мышь – мышью, помощь – помощью. 

3. Jednoslabičná substantiva typu рожь, ложь v genitivu, dativu a lokálu jednotného čísla 

postrádají -о-: рожь – ржи – ржи – рожь – рожью – ржи; ложь – лжи – лжи – ложь – 

ложью – лжи. 

4. Substantiva любовь, церковь v genitivu, dativu a lokálu jednotného čísla postrádají -о-: 

любовь – любви – любви – любовь – любовью – любви; церковь – церкви – церкви – 

церковь – церковью – церкви. Avšak další slova tohoto typu zachovávají -о- ve všech pádech 

a číslech: морковь – без моркови, свекровь – о свекрови, Любовь Ивановна – к Любови 

Ивановне. 

П и   ы из Н цио  ль ого ко пус   усского  зык : 

 [  ф   ] Очень хороший, добрый и смешной фильм о любви. [колл кти  ый. Фо у : 

  ц  зии    филь  «Служ б ый  о   » (2006-2010)] 

 «Серебряный шар» о Любови Орловой – всегда приятно увидеть её блистательное 

искусство. [М жду (2001) // «Из  сти », 2001.10.21] 

5. Substantiva se zakončením -пись jsou v ruštině ženského rodu a patří 3. skloňování, 

např. рукопись, подпись, запись, надпись, летопись (srov. rukopis, podpis, zápis, nadpis, 

letopis). 

П и   ы из Н цио  ль ого ко пус   усского  зык : 

 «А что, если бы он узнал, куда я хожу с его рукописью?» – подумал Корнилов и вдруг 

брякнул... [Ю. О. До б о ский. Ф культ т    уж ы    щ й, ч сть 3 (1978)] 

 По одному экземпляру каждого ходатайства он положил в дело, на вторых поставил 

свою подпись и вернул адвокату. [Ал кс  д   М  и и  . А г лы    льду    

 ыжи  ют. Т. 1 (2014)]  


